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Protokół Nr XVI/16
sesji Rady Gminy Orla

z dnia 30 listopada 2016 r.

Obrady XVI Sesji Rady Gminy Orla odbyły się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy
Orla w godzinach od 10 00- 1100.  W sesji wzięło udział 14 radnych. Radna Anna Łożecka
usprawiedliwiła swoją nieobecność. W obradach uczestniczyli: Pan Piotr Selwesiuk – Wójt
Gminy, Pani Irena Odzijewicz – Sekretarz Gminy, Pani Joanna Onufryjuk – Skarbnik Gminy,
Pan Leon Pawluczuk – Kierownik Referatu ds. Inwestycji i Gospodarki Komunalnej Urzędu
Gminy  Orla,  Pan  Marek  Kułakowski  –  Radca  Prawny  Urzędu  Gminy  Orla  oraz  sołtysi
poszczególnych sołectw.
Listy obecności stanowią załączniki Nr 1, 2, 3 do protokołu.
Przebieg sesji protokołowała Pani Mariola Kubajewska – inspektor  Urzędu Gminy Orla. 

Obradom przewodniczył Pan Aleksander Klin - Przewodniczący Rady Gminy Orla. 
Przewodniczący Rady Gminy otworzył obrady XVI sesji. Powitał radnych, osoby zaproszone
oraz  sołtysów.  Stwierdził,  że  na sali  jest  obecnych 14 radnych –  a  więc  zachowane jest
quorum, a Rada może obradować i podejmować uchwały, a jej obrady są prawomocne. 

Ad. 2. Przewodniczący Rady Gminy Orla przypomniał, iż projekt porządku obrad został
radnym przedstawiony w zaproszeniach na sesję. 
Zaproszenia stanowią załączniki Nr 4, 5 do protokołu.
Przewodniczący  Rady  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  projektu  porządku  obrad  będą
zgłaszane uwagi bądź propozycje zmian.

Radny Michał Mincewicz wniósł o wycofanie projektu uchwały dotyczącego uchwalenia
Planu Rozwoju Lokalnego Gminy Orla na lata 2016-2023 i poddanie go pod obrady Rady na
następnej  sesji  w  miesiącu  grudniu.  Wniosek  uzasadnił  tym,  iż  jego  zdaniem  radni  nie
zapoznali się z dokumentem, pytał o to niektórych radnych. Odniósł się do zapisu zawartego
w porządku obrad, iż dokument z uwagi na obszerną treść znajduje się do wglądu w pokoju nr
2. Stwierdził, iż radni otrzymują do analizy budżet gminy, który też jest dość obszerny. Nie
wie, czy niedostarczenie dokumentu radnym  jest z jednej strony podyktowane oszczędnością
papieru i tonera, czy też z drugiej strony pracownicy Urzędu może myślą, że radni i tak nie
będą czytać planu. Jego zdaniem, wgląda to tak, jakby radni nie interesowali się rozwojem
gminy, a tym czasem przygotowanie dokumentu było związane z zaangażowaniem w jego
przygotowanie, jak również z kosztami. Jest on swego rodzaju „filmem”, „książką”, dlatego
radni powinni go posiadać. Dodał, że jeśli nie przenosimy projektu uchwały na grudzień – to
należałoby dodrukować go radnym i dać na następnej sesji. 

Odnosząc się do wniosku radnego Michała Mincewicza, Wójt poinformował, iż z uwagi na
fakt,  iż  dokument  ma  91  stron,  zadecydował,  aby  nie  drukować  go,  a  dać  możliwość
zapoznania się z nim w Urzędzie. Dodał, iż Plan Rozwoju Lokalnego Gminy jest niezbędny
przy ubieganiu się o fundusze z UE, w związku z tym zwrócił się z próbą o przegłosowanie
projektu uchwały na sesji w dniu dzisiejszym. Poinformował, iż tak jak to ma miejsce przy
każdej  uchwale,  jeśli  zajdzie  potrzeba  dokonania  zmian,  będzie  można uchwałę  zmienić.
Podkreślił,  iż  plan  na  prośbę  radnych  może  być  skserowany,  bądź  też  udostępniony  do
wglądu. 
Pan M. Mincewicz wycofał wniosek w sprawie zmiany porządku obrad.



Do porządku obrad wniosków i innych uwag nie wniesiono wobec czego Przewodniczący
Rady Gminy Orla zarządził głosowanie nad jego przyjęciem.
Rada  Gminy  w  zarządzonym  jawnym  głosowaniu  (14  głosami  ,,za”,  0  -  ,,przeciw”,  
0 – ,,wstrz.”) przyjęła następujący porządek obrad:
1) Otwarcie sesji.
2) Przyjęcie porządku obrad.
3) Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
4) Rozpatrzenie informacji o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami.
5) Analiza informacji o realizacji obowiązku złożenia oświadczeń majątkowych.
6) Podjęcie uchwał Rady Gminy Orla:

a) w sprawie zmian w budżecie gminy na 2016 r.,
b) w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Bielskiemu w Bielsku Podlaskim

na  dofinansowanie  opracowania  dokumentacji  projektowo-kosztorysowej  na
„Przebudowę ulicy w miejscowości Krywiatycze”,

c) zmieniającej uchwałę w sprawie określenia wzorów formularzy informacji i deklaracji
podatkowych,

d) w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta przyjmowanej jako podstawa obliczania
podatku rolnego na 2017 rok na obszarze Gminy Orla,

e) w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości,
f) uchylającej uchwałę w sprawie wprowadzenia opłaty prolongacyjnej,
g) w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie w trybie bezprzetargowym lokalu

położonego na parterze budynku Urzędu Gminy w Orli przy ul. Mickiewicza 5,
h) w  sprawie  przyjęcia  rocznego  programu  współpracy  Gminy  Orla  w  2017  r.  z

organizacjami  pozarządowymi  oraz  podmiotami,  o  których  mowa w art.  3  ust.  3
ustawy  z  dnia  24  kwietnia  2003  r.  o  działalności pożytku  publicznego  i  o
wolontariacie,

i) w sprawie przyjęcia Planu Rozwoju Lokalnego Gminy Orla na lata 2016 – 2023.
7) Wnioski, interpelacje i zapytania radnych.
8) Odpowiedzi na wnioski, interpelacje i zapytania.
9) Wolne wnioski.
10) Zakończenie obrad. 

Ad. 3.  Przewodniczący Rady Gminy Orla zwrócił się  z zapytaniem, czy do protokołu  
z poprzedniej sesji będą wnoszone uwagi bądź zastrzeżenia. 
Uwag i zastrzeżeń do protokołu nie wniesiono, wobec czego Przewodniczący zaproponował
jego przyjęcie bez odczytania. 
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za – 14 przeciw – 0, wstrz. – 0) przyjęła bez
odczytania Protokół Nr XV/16 sesji Rady Gminy Orla z dnia 30 września 2016 r.

Ad. 4. Informację o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami przedstawił Pan Piotr
Selwesiuk - Wójt Gminy Orla. 
Wójt poinformował, iż w okresie między sesjami zostały zrealizowane następujące zadania:

1) 28 października  2016 r.  w Starostwie  Powiatowym w Bielsku  Podlaskim złożono
zgłoszenie  zamiaru  prowadzenia  robót  budowlanych  polegających  na:
„Termomodernizacji  i  remoncie  budynku  Urzędu  Gminy  Orla”. Roboty
budowlane  będą  polegały  na  wymianie  pokrycia  dachu,  ociepleniu  i  wykonaniu
elewacji budynku, wymianie okien w piwnicy, na parterze i na I piętrze, wymianie
całości  instalacji  centralnego  ogrzewania  wraz  z  kotłem,  zainstalowaniu  na  dachu
ogniwa  fotowoltaicznego,  remoncie  schodów  wejściowych  i  bocznych  z
zadaszeniami, wykonaniu obróbek blacharskich i instalacji odgromowej.  Kosztorys
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inwestorski  na  w/w  roboty  opiewa  na  kwotę  721  770,51  zł  brutto. Obecnie  jest
przygotowywany wniosek oraz studium wykonalności i inne wymagane załączniki do
wniosku  o  dofinansowanie  projektu  ze  środków  Europejskiego  Funduszu  Rozwoju
Regionalnego w ramach: Osi Priorytetowej V Gospodarka niskoemisyjna, Działania 5.3
Efektywność  energetyczna  w  sektorze  mieszkaniowym  i  budynkach  użyteczności
publicznej, Poddziałania 5.3.1 Efektywność energetyczna w budynkach publicznych w
tym budownictwo komunalne w ramach RPOWP 2014-2020. Kwota dofinansowania
jaką  może  uzyskać  Gmina  to  80%  kosztów  kwalifikowanych.  Inwestycja  będzie
realizowana, gdy Gmina otrzyma dofinansowanie z UE;

2) 16 listopada 2016 r.  dokonano częściowego odbioru robót budowlanych inwestycji
pod  nazwą:  „Przebudowa  obiektu  sportowego  wraz  z  budową  urządzeń
lekkoatletycznych  i  infrastrukturą  towarzyszącą  w  miejscowości  Koszele”.
Większość zaplanowanych robót budowlanych została już zrealizowana. Ich wartość
wyniosła  451 410,00  zł  brutto.  Wykonano  płytę  pełnowymiarowego  boiska  o
nawierzchni trawiastej, rzutnię do pchnięcia kulą, ustawiono dwa kontenery szatniowe
z  podłączeniem  przyłącza  wodociągowego  i  odpływu  ścieków  do  zbiornika,
zainstalowano:  bramki  do  piłki  nożnej,  trybuny  sportowe,  ławki  dla  zawodników
rezerwowych. Zrobiono także piłkochwyty oraz ogrodzenie od drogi gminnej (z jednej
strony)  ujęte  w projekcie.  Całkowite  zakończenie  prac  i  całkowity  odbiór  nastąpi
najpóźniej do dnia 30 czerwca 2017 r. W dniu 18 listopada 2016 r. została podpisana
umowa z Ministerstwem Sportu i Turystyki na dofinansowanie inwestycji. Całkowity
koszt zadania wyniesie  478 500 zł, a dofinansowanie: w 2016 r. – 100 000 zł, w 2017 r.
– 48 900 zł. W chwili obecnej przygotowywany jest wniosek o wypłatę dotacji. Należy
go złożyć w Ministerstwie Sportu do 9 grudnia 2016 r.  Dodatkowo poza projektem
zlecono wykonanie ogrodzenia pozostałej części boiska za kwotę 42 100,00 zł;

3) rozstrzygnięto  postępowanie  na  wykonanie  „Analizy  efektywności  kosztowej”  do
projektu  pn.:  „Poprawa  gospodarki  wodno-ściekowej  w  miejscowości  Orla
poprzez rozbudowę, przebudowę oczyszczalni ścieków i stacji uzdatniania wody
oraz  przebudowę  sieci  wodociągowej  w  ulicy  Partyzantów”. Najniższą  cenę
zaoferował Pan Marcin Kamaszyn z Poznania - 4500 zł.   Przedmiotowa analiza jest
wymagana  jako  załącznik  do  wniosku  w  ogłoszonym  naborze  o  dofinansowanie
projektów w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 2014-2020, działanie:
„Podstawowe usługi i odnowa wsi na obszarach wiejskich”, podziałanie: „Wsparcie
inwestycji  związanych  z  tworzeniem,  ulepszaniem  lub  rozbudową  wszystkich
rodzajów  małej  infrastruktury,  w  tym  inwestycji  w  energię  odnawialną  i  w
oszczędzanie energii”, z zakresu: „Gospodarka wodno – ściekowa”. Wnioski można
składać  od dnia 19 grudnia 2016 roku do dnia 31 stycznia 2017 roku.   Gmina Orla
planuje  złożenie  wniosku  aplikacyjnego  w  naborze  na  w/w  projekt. Wspomniany
wniosek dotyczy dwóch inwestycji, gdyż łączony jest lepiej punktowany;

4) z dniem 25 października 2016 r. została zainaugurowana współpraca między Gminą
Orla,  a  Polską  Spółką  Gazownictwa  Sp.  z  o.o.  Oddział  w  Warszawie,  celem
uwzględnienia  terenu  gminy  przy  budowie  sieci  gazowniczej.  Spółka  planuje
rozbudowę sieci w województwie podlaskim. Obecnie zbierane są wnioski;

5) 26  października  br.  przedstawiciele  Urzędu  Marszałkowskiego  Województwa
Podlaskiego  w  Białymstoku  dokonali  kontroli  przebudowanej  rolniczej  drogi
dojazdowej,  położonej  w  obrębie  wsi  Spiczki,  na  działce  oznaczonej  numerem
geodezyjnym 242. Kontrola wypadła pozytywnie i do budżetu Gmina Orla wpłynęła
dotacja w wysokości 101 600,00 zł (wartość całej inwestycji – 203 270,14 zł);

6) dnia 28 października 2016 został złożony wniosek o wyłączenie z produkcji rolniczej
gruntów położonych w miejscowości  Spiczki,  oznaczonych jako działka  nr 327,  o
pow.  800  m2,, przeznaczonych  pod  budowę  świetlicy  wiejskiej  oraz  zbiornika
bezodpływowego  na  nieczystości  ciekłe  o  poj.  9,5  m³.  Po  wyłączeniu  działki   z
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produkcji  rolniczej  zostanie  złożony  wniosek  do  Starosty  Bielskiego  o  wydanie
pozwolenia na budowę;

7) pozwolenie na budowę w Orli na działce 391/14 Gminnego Centrum Kultury w Orli z
dnia 13.11.2013 r., przeniesione decyzją Nr 2/2016 z dnia 01.02.2016 r. na Gminną
Bibliotekę  Publiczna w Orli  zostało  przedłużone poprzez złożenie w Inspektoracie
Nadzoru  Budowlanego  w  Bielsku  Podlaskim  i  u  Konserwatora  Zabytków  w
Białymstoku, zawiadomienia o rozpoczęciu robot budowlanych. Zgłoszenia dokonała
GBP w dniu 10.11.2016 r.

Ponadto, w okresie międzysesyjnym:
1)  na parterze budynku Urzędu Gminy, w jednym z pomieszczeń (po poczcie), wykonano

prace remontowe celem zaadaptowania go na archiwum zakładowe. Remont wykonali
pracownicy  Urzędu  Gminy,  a  wzmocnienie  stropu  do  piwnicy  zlecono  dla
Przedsiębiorstwa  Usług  Komunalnych  Sp.  z  o.o.  z  Hajnówki  za  kwotę  3606,27  zł.
Ponadto zainstalowano regały przesuwne, ich wartość wynosi 12 608,73 zł. Konieczność
zaadaptowania  pomieszczenia  na  cele  archiwum  zakładowego  wynika  ze  zmiany
przepisów prawa w tym zakresie;

2) w budynku świetlicy wiejskiej w miejscowości Szczyty-Nowodwory z bieżących środków
finansowych wykonano kominek za kwotę 2 372,00 zł oraz meble kuchenne za kwotę
4 900,00 zł brutto. Zakupiono także niezbędne wyposażenie AGD. 10 listopada br. miało
miejsce oficjalne przekazanie do użytkowania mieszkańcom Szczyt nowej świetlicy. W
tym miejscu Wójt, podziękował Pani Barbarze Kowalskiej Radnej Rady Gminy Orla za
współorganizację  spotkania.  W dniu 26 listopada br.  odbyło  się  zebranie wiejskie,  na
którym dokonano wyboru świetlicowego;  

3) nawożono  i  równano  własnym  sprzętem  drogi  gminne  w  miejscowościach:  Koszele,
Szczyty-Nowodwory, Szernie, Wólka oraz zakupiono żwir na drogę położoną w obrębie
wsi Reduty (odcinek Toporki-Grabowiec) za kwotę 2 214,00 zł;

4) wykonano naprawy wodociągowe w miejscowościach Gredele, Dydule i Mikłasze; 
5) wycinano  drzewa  na  nieruchomościach  i  drogach  gminnych  w  miejscowościach

Malinniki, Spiczki, Koszele i Mikłasze;
6) ogłoszono i rozstrzygnięto przetarg na ubezpieczenie mienia i odpowiedzialności Gminy

Orla. Ubezpieczeniem objęte są wszystkie budynki i budowle pozostające we władaniu
Gminy oraz mienie  i  odpowiedzialność za szkody jednostek organizacyjnych Gminy.
Obecnie  trwa  procedura  zmierzająca  do  wyłonienia  firmy  ubezpieczającej  w
Ubezpieczeniu  komunikacyjnym  Gminy  Orla.  Po  pierwszym  przetargu  wybrany
Wykonawca odstąpił od podpisania umowy z powodu braku możliwości wywiązania się
ze złożonej oferty. Najprawdopodobniej przyczyna rezygnacji były rosnące w ostatnim
czasie stawki ubezpieczenia OC (przetarg obejmował okres 36 miesięcy);

7) 15 października br. obchodzony był jubileusz 70-lecia powstania Zespołu Orlanie. Wójt
poinformował,  iż  mimo,  że  Zespół  jest  jednym z  najdłużej  działających zespołów na
Podlasiu,  nie  przybył  na  nie,  ani  też  nie  przekazał  listu  Gratulacyjnego  Wojewoda
Podlaski;

8) w dniu 19 listopada br. figura świętego Jana Nepomucena po kilkumiesięcznych pracach
restauratorskich  oraz  konserwatorskich  powróciła  na  swoje  miejsce  tuż  przy  Cerkwi
prawosławnej  pw.  Ścięcia  Głowy  św.  Jana  Chrzciciela  w  miejscowości  Szczyty  -
Dzięciołowo.  Dzięki  zaangażowaniu  Fundacji  im.  Jana  Walentego  Węgierskiego  w
Szczytach – Nowodworach ( 2 tys. zł), wsparciu finansowym Gminy Orla w wysokości 18
tys.  zł  oraz  Urzędu  Marszałkowskiego  Województwa  Podlaskiego  w  Białymstoku
(dotacja  w wysokości  35 tys.  zł),  udało  się  przywrócić świetność  zabytkowej figurze.
Całkowita wartość prac – 55 tys. zł;

9) 27  listopada  br.  w  Bielsku  Podlaskim odbył  się  Zjazd  Powiatowy i  wybory  Zarządu
Oddziału  Powiatowego  Związku  Ochotniczych  Straży  Pożarnych  RP.  Na  spotkaniu
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przedstawiono sprawozdanie z działalności OSP na terenie poszczególnych gmin. Dodał,
iż  na  terenie  powiatu  bielskiego  zakupiono  tylko  1  samochód  ratowniczo-gaśniczy  –
samochód do OSP Malinniki. Wójt poinformował,  iż na zebraniu nastąpiła  zmiana na
stanowisku Prezesa Oddziału Powiatowego ZOSP RP. 

10) byli  i obecni uczniowie Zespołu Szkół w Orli  pod opieką - nauczycieli  Zespołu: Pani
Elżbiety Ciulkiewicz oraz Pana Dariusza Horodeckiego przygotowali film pt. "PRL - mit
bohatera",  który zajął  I miejsce w XIX konkursie "Historia Bliska" ogłoszonym przez
Ośrodek  Karta  z  siedzibą  w  Warszawie.  Dodał,  że  jest  to  duży  sukces  uczniów  i
opiekunów;

11) od 10 października br. w każdy poniedziałek pracownik ODR w Bielsku Podlaskim Pan
Jerzy  Iwaniuk pełni  dyżur  na  sali  konferencyjnej  Urzędu  Gminy Orla  i  pozostaje  do
dyspozycji zainteresowanych rolników.

Przewodniczący  Rady podziękował  Wójtowi  Gminy  Orla  za  przedstawienie  informacji.
Następnie zwrócił się  do radnych z zapytaniem, czy będą zgłaszane pytania, bądź uwagi.

Radny  Michał  Mincewicz odniósł  się  do  planowanego  zamontowania  na  dachu  Urzędu
Gminy ogniw fotowoltaicznych, podczas termomodernizacji budynku UG Orla. Zapytał na
jakie potrzeby będą one wykorzystywane.
Wójt Gminy wyjaśnił, iż ogniwa fotowoltaiczne będą montowane celem grzania wody na
potrzeby Urzędu.
Radny Michał  Mincewicz poinformował,  iż  radni  otrzymują informator  p.t.  „Zmieniamy
podlaskie”.  Zauważył,  iż  mimo,  że  na terenie  gminy Orla  dużo się  dzieje,  nie  ma o niej
wzmianki  w  informatorze.  Zapytał,  skąd  wynika  taka  sytuacja,  czy  gmina  nie  jest  tym
zainteresowana?
Wójt stwierdził, że aby pokazać przedsięwzięcia realizowane na terenie gminy Orla, Urząd
Gminy wydaje swoją gazetę.  Do Urzędu Marszałkowskiego Województwa Podlaskiego były
wysyłane materiały promocyjne, które zostały pominięte. 
Innych wypowiedzi nie odnotowano.

Ad. 5. Przewodniczący Rady Gminy  stwierdził, iż kolejny punkt porządku obrad dotyczy
rozpatrzenia informacji o realizacji obowiązku złożenia oświadczeń majątkowych. Oznajmił,
iż informacje były przedmiotem analizy Komisji Rady Gminy Orla. Zwrócił się z zapytaniem,
czy do zapisów ujętych w informacji będą zgłaszane uwagi bądź zapytania.
Radni nie wnieśli pytań i uwag do informacji.
Informacja stanowi załącznik Nr 6, 7, 8, 9 do protokołu.

Ad. 6. Przewodniczący Rady Gminy Orla  przystąpił do realizacji 6 pkt porządku obrad -
,,Podjęcie uchwał”.  Pierwszy projekt uchwały dotyczył zmian w budżecie gminy na 2016 r.
Zwrócił się z zapytaniem, czy będą w tej sprawie wnoszone uwagi bądź zapytania. Pytań i
wniosków  radni  nie  zgłosili,  w  związku  z  czym  Przewodniczący  poddał  projekt  pod
głosowanie.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania 14 głosami „za”, przeciw – 0, wstrz. – 0) podjęła
uchwałę Nr XVI/103/16 w sprawie zmian w budżecie gminy na 2016 r.
Uchwała stanowi załącznik Nr 10 do protokołu.

Kolejna uchwała dotyczyła udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Bielskiemu w Bielsku
Podlaskim  na  dofinansowanie  opracowania  dokumentacji  projektowo-kosztorysowej  na
„Przebudowę ulicy  w miejscowości  Krywiatycze”.  Przewodniczący Rady  przypomniał,  iż
była ona przedmiotem dyskusji na posiedzeniach Komisji Rady Gminy Orla. Zwrócił się z
zapytaniem, czy będą w tej sprawie wnoszone uwagi bądź zapytania. W związku z tym, iż
radni nie zgłosili pytań i uwag poddał projekt uchwały pod głosowanie.
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W zarządzonym jawnym głosowaniu 14 głosami „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”
Rada  Gminy  Orla  podjęła uchwałę  Nr  XVI/104/16  w  sprawie  udzielenia  pomocy
finansowej Powiatowi Bielskiemu w Bielsku Podlaskim na dofinansowanie opracowania
dokumentacji  projektowo-kosztorysowej  na  „Przebudowę  ulicy  w  miejscowości
Krywiatycze”.
Uchwała stanowi załącznik Nr 11 do protokołu.

                W dalszej kolejności przystąpiono do procedury uchwalenia uchwały zmieniającej
uchwałę  w  sprawie  określenia  wzorów  formularzy  informacji  i  deklaracji  podatkowych.
Przewodniczący  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  projektu  będą  zgłaszane  wnioski,
propozycje zmian lub pytania.
Radni nie podjęli dyskusji w przedmiocie uchwały, w związku z tym Przewodniczący Rady
zarządził jawne głosowanie. 
Głosami 14 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrz. się” Rada Gminy podjęła uchwałę Nr XVI/105/16
zmieniającą uchwałę w sprawie określenia wzorów formularzy informacji i deklaracji
podatkowych.
Uchwała stanowi załącznik Nr 12 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił radnych o zgłaszanie wniosków, uwag  bądź zapytań
do  zapisów  ujętych  w  projekcie  uchwały w sprawie  obniżenia  średniej  ceny skupu  żyta
przyjmowanej jako podstawa obliczania podatku rolnego na 2017 rok na obszarze Gminy
Orla. W związku z tym, iż wniosków oraz uwag radni nie zgłosili poddał projekt uchwały pod
głosowanie.
Rada Gminy w głosowaniu jawnym 14 głosami „za”, przeciw – 0, wstrz. – 0 podjęła uchwałę
Nr  XVI/106/16  w  sprawie  obniżenia  średniej  ceny  skupu  żyta  przyjmowanej  jako
podstawa obliczania podatku rolnego na 2017 rok na obszarze Gminy Orla.
Uchwała stanowi załącznik Nr 13 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  Gminy stwierdził,  iż  kolejna  uchwała  dotyczy  określenia
wysokości  stawek  podatku  od  nieruchomości.  Przypomniał  radnym,  iż  jej  treść  była
analizowana  na  posiedzeniach  komisji.  Następnie  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  będą
zgłaszane uwagi lub wnioski do zapisów ujętych w akcie.
W związku z brakiem wniosków i uwag Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod
głosowanie. W głosowaniu jawnym wzięło udział  14 radnych. Za podjęciem  uchwały Nr
XVI/107/16  w  sprawie  określenia  wysokości  stawek  podatku  od  nieruchomości,
głosowało 14 radnych, „przeciw” 0, „wstrzymujących się” 0.
Uchwała stanowi załącznik Nr 14 do protokołu.

Następnie w przedmiocie uchwał podatkowych na rok 2017 r.  zabrał  głos  Wójt  Gminy.
Poinformował, iż na posiedzeniach Rady Gminy Orla ustalono, iż zarówno podatek rolny jak
i podatek od nieruchomości, pozostają na dotychczasowym poziomie. Podatek od środków
transportowych też nie uległ zwiększeniu. Dodał,  że  prawdopodobnie podatek rolny oraz
pozostałe podatki płacone przez mieszkańców będą najniższe wśród okolicznych gmin. 

Innych wypowiedzi nie odnotowano. 

Przewodniczący Rady Gminy zwrócił się z zapytaniem, czy będą zgłaszane wnioski, bądź
zapytania  do  projektu  uchwały  uchylającej  uchwałę  w  sprawie  wprowadzenia  opłaty
prolongacyjnej.
Radni  nie wnieśli  pytań  i  zastrzeżeń do uchwały,  wobec czego Przewodniczący zarządził
głosowanie. 
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„Za”  podjęciem uchwały  głosowało  14  radnych,  „przeciw”  –  0,  wstrzymało  się  „0”.  W
wyniku  jawnego  głosowania  Rada  Gminy  podjęła  uchwałę  Nr  XVI/108/16  uchylającą
uchwałę w sprawie wprowadzenia opłaty prolongacyjnej.
Uchwała stanowi załącznik Nr 15 do protokołu. 

W dalszej kolejności przystąpiono do procedury uchwalenia uchwały w sprawie wyrażenia
zgody na wydzierżawienie w trybie bezprzetargowym lokalu położonego na parterze budynku
Urzędu Gminy w Orli przy ul. Mickiewicza 5.
Przewodniczący  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  projektu  będą  zgłaszane  wnioski,
propozycje zmian lub pytania.
Radni nie podjęli dyskusji w przedmiocie uchwały, w związku z tym Przewodniczący Rady
zarządził jawne głosowanie. 
Głosami 14 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrz. się” Rada Gminy podjęła uchwałę Nr XVI/109/16 w
sprawie  wyrażenia  zgody  na  wydzierżawienie  w  trybie  bezprzetargowym  lokalu
położonego na parterze budynku Urzędu Gminy w Orli przy ul. Mickiewicza 5.
Uchwała stanowi załącznik Nr 16 do protokołu. 

Kolejna uchwała dotyczyła przyjęcia rocznego programu współpracy Gminy Orla w 2017 r. z
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art.  3 ust. 3 ustawy z
dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie.
Przewodniczący  Rady  przypomniał,  iż  była  ona  przedmiotem  dyskusji  na  posiedzeniach
Komisji Rady Gminy Orla. Zwrócił się z zapytaniem, czy będą w tej sprawie wnoszone uwagi
bądź zapytania. W związku z tym, iż radni nie zgłosili pytań i uwag Przewodniczący poddał
projekt uchwały pod głosowanie.
W zarządzonym głosowaniu jawnym 14 głosami „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”
Rada  Gminy  Orla  podjęła uchwałę  Nr  XVI/110/16  w  sprawie  przyjęcia  rocznego
programu współpracy  Gminy  Orla  w  2017  r.  z  organizacjami  pozarządowymi  oraz
podmiotami,  o  których  mowa w  art.  3  ust.  3  ustawy  z  dnia  24  kwietnia  2003  r.  o
działalności pożytku publicznego i o wolontariacie.
Uchwała stanowi załącznik Nr 17 do protokołu.

Ostatni projekt uchwały dotyczył przyjęcia Planu Rozwoju Lokalnego Gminy Orla na lata
2016 – 2023.
Przewodniczący  Rady  Gminy  przypomniał,  że  radnym  znane  są  przesłanki  powstania
uchwały. Zwrócił się z zapytaniem, czy będą zgłaszane wnioski, bądź zapytania do zapisów
ujętych w uchwale. W związku z tym, iż pytań i wniosków radni nie zgłosili Przewodniczący
Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie.
W zarządzonym jawnym głosowaniu (za – 14, przeciw – 0, wstrz. – 0) Rada Gminy podjęła
uchwałę Nr XVI/111/16 w sprawie przyjęcia Planu Rozwoju Lokalnego Gminy Orla na
lata 2016 – 2023.
Uchwała stanowi załącznik Nr 18 do protokołu.

Ad. 7. W punkcie wnioski, interpelacji i zapytania radnych głos zabrali:

Radny Michał Mincewicz zwrócił się z zapytaniem, o której godzinie z rana i, o której po
południ zapalane jest oświetlenie uliczne. Zauważył, iż w dniu 29.11.2016 r. wieczorem oraz
w dniu dzisiejszym rano nie było ono włączone.

Radny Marek Gołub zwrócił się z zapytaniem, z kim Gmina Orla ma podpisaną umowę na
odśnieżanie  dróg.  Stwierdził,  że  w  celu  zwiększenia  bezpieczeństwa  na  drodze  zachodzi
potrzeba posypania jezdni solą. 
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Innych zapytań nie odnotowano.

Ad. 8. Odpowiedzi na wnioski, interpelacje i zapytania udzielili:

Pan Leon Pawluczuk Kierownik Referatu ds. Inwestycji i Gospodarki Komunalnej UG
Orla wyjaśnił, iż brak oświetlenia ulicznego związany był z awarią, która w dniu dzisiejszym
jest usuwana. 
Odpowiadając  na  zapytanie  radnego  Gołuba Wójt  Gminy poinformował,  iż  między
miejscowościami  przebiegają  drogi  powiatowe.  Za  ich  odśnieżanie  odpowiada  PZD  w
Bielsku Podlaskim, który robi to bez żadnych uzgodnień.  Wszelkie uwagi dot. stanu dróg
powiatowych należy kierować do powiatu bielskiego. Poinformował także, iż gminne drogi
odśnieżane są we własnym zakresie, swoim sprzętem, a Gmina Orla nie podpisywała żadnych
umów dot.  odśnieżania dróg gminnych. Dodał,  że  sprzęt  gminny został  przygotowany do
zimy.

Ad. 9. W punkcie „wolne wnioski” głos zabrali:

Pan  Marek  Chmielewski sołtys  miejscowości  Orla,  nawiązał  do  przebudowanej  drogi
powiatowej Orla –Parcewo. Zwrócił się z zapytaniem, czy inwestycja dobiegła końca, czy na
trasie  będą  jeszcze  namalowane  znaki  poziome  oraz  usytuowane  słupki  drogowe  na
zakrętach, o czym Wójt wspominał na zebraniu wiejskim w Orli. 

Wójt Gminy wyjaśnił, iż rozmowy nt. znaków poziomych zewnętrznych w dalszym ciągu są
kontynuowane z PZD w Bielsku Podlaskim. Poinformował, iż na przedmiotowym odcinku na
pewno  nie  można  namalować  znaków  poziomych  przedzielających  jezdnię,  gdyż  taka
możliwość istnieje tylko na drogach o szerokości 6 m, a wyremontowany odcinek drogi ma 5
m szerokości. Dodał, że w celu usytuowania na przedmiotowej drodze tych znaków potrzebny
jest projekt stałej organizacji ruchu. Wójt poinformował, iż zaproponował władzom powiatu
bielskiego,  finansowy wkład  Gminy  Orla  w  realizacji  przedsięwzięcia.  Dyrektor  PZD w
Bielsku Podlaskim zapewniał, iż na wiosnę 2017 r. temat zostanie rozwiązany. Odnosząc się
do  lokalizacji  w  pasie  drogi  słupków  drogowych,  wyraził  pogląd,  iż  nie  dadzą  one
oczekiwanego rezultatu,  a  podczas  odśnieżania drogi  będą  stanowiły przeszkodę,  stąd  też
rozmowy w tej materii nie podejmował.

Radny  Michał  Mincewicz zaproponował  zamontowanie  na  łukach  tzw.  „sierżantów” na
jezdni.

Wójt Gminy oznajmił, iż nie wydaje mu się, aby istniała taka możliwość.

W dalszej  części  głos  zabrał  Pan Sergiusz.  Martynowicz  mieszkaniec  Orli. Poprosił  o
zabranie  głosu  Pana Leona Pawluczuka Kierownika Referatu  ds.  Inwestycji  i  Gospodarki
Komunalnej  UG  Orla  w  celu  wyjaśnienia  nowego  stanu  prawnego  w  kwestii  wspólnot
gruntowych.

Pan Leon Pawluczuka Kierownik Referatu ds. Inwestycji i Gospodarki Komunalnej UG
Orla poinformował,  iż  nowe  przepisy  określiły  do  końca  2016  r.  termin  na  złożenie
wniosków przez uprawnionych do udziału we wspólnocie gruntowej, dotyczących ustalenia,
które  nieruchomości  stanowią  wspólnotę  gruntową,  wykazu  uprawnionych  i  obszarów
gospodarstw rolnych przez nich posiadanych oraz wielkości przysługujących im udziałów.
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Dodał, iż Starostwo Powiatowe w Bielsku Podlaskim przekazało na wniosek Urzędu decyzje
administracyjne z 1963 r. dot. wspólnot gruntowych, obszarów oraz ich udziałowców. Ustawa
o  zagospodarowaniu  wspólnot  gruntowych  określa,  wszystkie  czynności  związane  z
ustaleniem organów wspólnoty. Wspólnota będzie posiadała osobowość prawną w momencie,
gdy w ewidencji gruntów będzie widniała wzmianka o powołanym zarządzie wspólnoty. 

Pan Sergiusz Martynowicz poinformował, iż w sprawie wspólnot gruntowych spotkał się z
Panem Mirosławem Maksymiukiem – geodetą powiatowym. Nawiązał  do  spotkania które
miało miejsce 10 lat temu. Ze Statutem, który otrzymał w Starostwie Powiatowym w Bielsku
Podlaskim udał się wówczas do Urzędu Gminy Orla, celem jego podpisania. Na spotkaniu
obecni byli: Irena Odzijewicz Sekretarz Gminy, Leon Pawluczuk pracownik UG Orla oraz
Pan Henryk Łukaszewicz p.o. Wójta.  Sekretarz oraz Pan Leon Pawluczuk wówczas odradzali
p.o.   Wójta,  podpisanie  dokumentu.  Tymczasem zdaniem Pana M.  Maksymiuka,  nie  jest
możliwe, aby to udziałowcy sami uregulowali sprawy związane ze wspólnotami. Należałoby,
jego zdaniem powołać rzeczoznawcę, który dokona szerszej analizy tej kwestii i się pod tym
podpisze. Dopiero na podstawie tych analiz udziałowcy zbiorą się celem wyboru organów
wspólnoty. Pozostaje sprawa wynagrodzenia rzeczoznawcy, które wyniesie w granicach 3-4
tysięcy złotych. Dodał, iż powiatowy geodeta stwierdził, iż dużą rolę w tej sprawie powinien
odegrać  Urząd  Gminy  –  to  on  powinien  podpisać  umowę  z  rzeczoznawcą  i  zapłacić
wynagrodzenie, które następnie zostałoby zwrócone przez udziałowca. 

Pan  Jerzy  Kazimiruk  sołtys  wsi  Spiczki,  wtrącił  iż  podjął  swego  czasu  próbę
uporządkowania  spraw  wspólnoty  gruntowej.  Występował  do  Starostwa  Powiatowego  w
Bielsku Podlaskim o udostepnienie wykazu udziałowców – nie otrzymał tych dokumentów.
Wyraził  pogląd,  że  aby  zatrudnić  rzeczoznawcę  wymagana  jest  odpowiednia  liczba
udziałowców wspólnoty.  Dodał, że największy problem wynika z faktu, iż 80% udziałowców
wspólnot już nie żyje.

Pan  Sergiusz  Martynowicz zaproponował,  aby  na  następnej  sesji  zebranym  została
przedstawiona sytuacja wspólnot gruntowych.

Pan Leon Pawluczuk Kierownik Referatu ds. Inwestycji i Gospodarki Komunalnej UG
Orla  odniósł się do poprzedniej wypowiedzi Pana Martynowicza. Poinformował, iż 10 lat
temu Statut wspólnoty nie mógł być zatwierdzony przez Wójta, gdyż na liście obecności nie
było uprawnionej liczby (50%) udziałowców. Dodał, że Pan Martynowicz będąc u niego w
biurze  w  zeszłym  tygodniu  mówił,  że  trzeba  było  w  tamtym czasie  zatwierdzić  Statut  i
wszyscy do tej pory już by o tym zapomnieli. Kierownik podkreślił, iż pracownik UG nie
może postąpić w ten sposób.  Stwierdził, iż problem wspólnot występuje nie tylko w  gminie
Orla. W gminie Wyszki próbowano go rozwiązać– niestety nie udało się. Poinformował, iż
UG deklaruje pomoc w rozwiązaniu tej sprawy.

Pan Sergiusz Martynowicz wtrącił, iż 10 lat temu wszyscy udziałowcy żyli, wszystko było
zweryfikowane.

Do dyskusji  dołączył  Pan Marek Chmielewski sołtys Orli. Poinformował,  iż w sprawie
wspólnot  kontaktował  się  z  prawnikiem.  Nawiązując  do  wspomnianej  wcześniej  ustawy
stwierdził, że to Wójt zatwierdza Statut, a nie Starosta. Z posiadanych przez niego informacji
wynika,  iż  to  udziałowiec do  końca roku 2016 r.  wnioskuje  do  Starosty  o ustalenie  jego
udziału  we  wspólnocie  Dopiero,  kiedy  otrzyma  odpowiedź,  można  rozmawiać  o
jakimkolwiek zebraniu udziałowców. Bez tego żadne listy obecności sensu nie mają. 
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Sołtys wsi Dydule Pan Antoni Gołub poinformował, że w okresie uwłaszczania chłopów,
każdy z nich otrzymywał część ziemi na własność. Wspólnota pastwiskowa była nadana dla
danej wsi i nie była podzielna. Jego zdaniem udziałowcem wspólnoty powinien być ten, kto
hoduje bydło i korzysta z tej ziemi. Mieszkaniec wsi, który nie ma zwierząt gospodarskich nie
powinien mieć udziałów we wspólnocie. 

Wójt Gminy wyraził pogląd, iż nie wierzy w stwierdzenia Pana Sergiusza Martynowicza, iż
udało się ustalić wszystkich udziałowców, gdyż udziały były ustalane w latach 60-tych i do
chwili  obecnej  część  z  nich  zmarła.  W  dalszej  części  Wójt  w  celu  wyjaśnienia  kwestii
spornych zaproponował zorganizowanie w Urzędzie Gminy spotkania z Panem Mirosławem
Maksymiukiem  –  geodetą  powiatowym.  O  terminie  spotkania  sołtysi  i  radni  zostaną
poinformowani telefonicznie.

Na tym dyskusję zakończono.

Następnie Sekretarz Gminy poinformowała, iż  bezpośrednio po sesji przedstawiciele KRUS
w Bielsku Podlaskim  chcą przeprowadzić dla sołtysów szkolenie nt. Zasad ochrony życia i
zdrowia w gospodarstwie rolnym oraz postępowania w razie wypadku. Poprosiła, aby sołtysi i
zainteresowani  radni  pozostali  po  sesji,  w  celu  wzięcia  udziału  w  godzinnym  szkoleniu.
Druga  przekazana  informacja  dotyczyła  szkolenia  dla  mieszkańców  poświęconego
planowanym na styczeń 2017 r. naborom wniosków w ramach Programu Rozwoju Obszarów
Wiejskich. Szkolenie ma się odbyć 14 grudnia b.r. na sali konferencyjnej Urzędu Gminy Orla
w  godz.  9.00-15.00.  Ponadto,  Sekretarz  poinformowała,  iż  sołtysi  otrzymali  do
rozpropagowania  wśród  rolników  informację  ARiMR  w  Bielsku  Podlaskim  dotyczącą
konieczności dokonania spisów zwierząt.

Wójt dodał,  iż  pismo  z  ARiMR  dziś  wpłynęło  do  Urzędu  Gminy.  Jego  zdaniem  –
bezcelowym jest  robienie dodatkowych spisów zwierząt,  gdyż zwierzęta hodowlane są od
jakiegoś czasu rejestrowane. Jest to kolejny niepotrzebny wymóg rządu. Następnie nawiązał
do  wypowiedzi  Posła  Morawieckiego,  dotyczącej  jednorazowego  obliczania  wysokości
emerytury,  co  jest  swego  rodzaju  zamachem  na  prawa  obywateli  w  naszym  Państwie.
Stwierdził,  że jeśli sami o siebie nie zadbamy to nikt tego nie zrobi. Dokonał dygresji  na
temat obecnej sytuacji w kraju. Wyraził pogląd, iż nieobecność Wojewody Podlaskiego lub
jego  przedstawiciela  na  jubileuszu  „Orlan”,  pokazuje  w  jaki  sposób  jest  traktowana
mniejszość białoruska. 

Pan Sergiusz Martynowicz odnosząc się do wypowiedzi Wójta na temat sytuacji w kraju
stwierdził, że Wójt nie powinien prowadzić na forum Rady polityki i krytyki obecnych władz.
Wszyscy wokół wiedzą, że Wójt należy do Platformy Obywatelskiej. PO przegrała, a Wójt w
dalszym ciągu jest Wójtem i wykorzystuje swoją pozycję do prowadzenia polityki. W kraju
obecnie rządzi PIS, a w gminie nie zaszły żadne zmiany. Oznajmił, że „pół miliona” tu przed
nami siedzi i będzie dalej siedzieć, dopóki „go” nie wygonimy.

Wójt Gminy odnosząc się do zarzutów Pana Martynowicza stwierdził, iż nigdy nie należał
do  rządnej  partii.  W  kwestii  zarabiania  pieniędzy,  zaproponował  Panu  Martynowiczowi,
przystąpienie do ogłoszonego konkursu na stanowisko  inspektora w referacie ds. Inwestycji i
Gospodarki  Komunalnej  UG Orla.  Pan  Martynowicz  będzie  mógł  się  wówczas  wykazać
wiedzą,  umiejętnościami  i  zarobić  pieniądze.   Dodał,  że   Pan  Martynowicz  nie  jest  od
rozliczania Rady Gminy, pracowników Urzędu Gminy, sołtysów, czy Wójta. Stwierdził, że
będzie pełnił funkcję Wójta do momentu, dopóki mieszkańcy będą uznawali jego obecność
za potrzebną i zasadną. 
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Innych wypowiedzi nie odnotowano. 

Ad.10. W  związku  z  wyczerpaniem  porządku  obrad  Przewodniczący  Rady  Gminy
podziękował radnym i osobom zaproszonym za udział w sesji po czym zamknął obrady. 

   Protokołowała    Przewodniczący Rady

Mariola Kubajewska                                   Aleksander Klin
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